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تعد معالجة القدرة الانفجارية ميكانيكيا من اهم الواجبات الرئيسة لعملية التحليل الحركي للأداء ومن اهم المؤشرات التي يمكن بواسطتها قياس مستوى تأثير العملية التدريبية وتطورها بالشكل العلمي.. وصولاً الى اعلى مستوى من الاداء المهاري ، واعتمد الباحثان فرضية تدعم استخدام التداخل التدريبي والتنويع الكبير باستخدام طرائق تدريبية ميكانيكية مما سيخلق تأثيرات متنوعة ومتعددة في الاجهزة الوظيفية الامر الذي سينعكس بالتالي على زيادة القدرة على التكيف مع متطلبات المهارة للاعبين.    

ان اهمية هذا البحث تكمن في اهمية التأثيرات الميكانيكية للقدرة الانفجارية للذراع الرامية في فعالية رمي الرمح بالعاب الساحة والميدان والسعي لإيجاد أفضل الطرق والاساليب لتنميتها بوصفها احدى اهم المتطلبات الخاصة للاعبي رمي الرمح ، وما لذلك من اثر في تحسين مستوى الاداء للاعب والانجاز على حد سواء.

اما مشكلة البحث فهي انخفاض مستوى القدرة الانفجارية للذراع الرامية والذي يعد احدى المعوقات التي تعاني منها الفعالية والتي تعيق سير تطورها ، فقد لاحظ الباحث ان غالبية لاعبي الأندية العراقية وعلى اختلاف مسمياتها تعاني من الانخفاض الواضح في مستوى الاداء ، بسبب ضعف مستوى القدرة الانفجارية للأطراف العليا والذي يؤدي الى بطء حالة الاستشفاء والتعب المبكر والى قلة التركيز وانخفاض مستوى الأداء الإجمالي وبالتالي التأثير بالانجاز.
وهدفت الدراسة الى :- التعرف على المتغيرات البيوميكانيكية للقدرة الانفجارية للإطراف العليا والأداء المهاري للذراع الرامية للاعبي رمي الرمح.
· التعرف على تأثير التمرينات الخاصة في تطوير ميكانيكية القدرة الانفجارية للإطراف العليا والأداء المهاري للذراع الرامية للاعبي رمي الرمح.
اما  فروض البحث فهي: - لمفردات التمرينات الخاصة اثر ايجابي في تطوير ميكانيكية القدرة الانفجارية للاطراف العليا والأداء المهاري للذراع الرامية للاعبي رمي الرمح.

واستخدم المنهج التجريبي لملاءمته لطبيعة البحث ولكونه الطريق المناسب لحل المشكلة . وحدد الباحثان مجتمع البحث بالطريقة العمدية وهم الرماة في فعالية رمي الرمح لمنتخب جامعة القادسية واستخدم الباحث الأجهزة والأدوات المناسبة ثم قام بتطبيق اختبار الأداء الفني (التكنيكي) للاعبي رمي الرمح واعتمد الباحث على أهم المتغيرات البيوميكانيكية المؤثرة في أداء الفعالية وبعد ان تم تحديد المقاطع المراد تحليلها تم نقلها الى برامج التحليل إذ تم قياس الزوايا والارتفاعات والمسافات والأزمنة المراد تحليلها وأجرى الباحثان تجربة استطلاعية ثم خطوات إجراء البحث المتمثلة الاختبار القبلي لعينة البحث والتمرينات الخاصة والاختبار ألبعدي لعينة البحث ثم الوسائل الاحصائية وقام الباحثان بعرض نتائج المعالجات الإحصائية لبيانات البحث بشكل جداول وتفسير نتائج الاختبارات لجميع متغيرات الدراسة ولكلتا المجموعتين الضابطة والتجريبية في الاختبارين القبلي والبعدي لمعرفة واقع الفروق بين المجموعتين وبيان تاثير المتغير المستقل (التمرينات الخاصة) ، على وفق المنظور العلمي الدقيق من اجل تحقيق أهداف البحث وفروضه وللتعرف على مستوى المتغيرات التابعة (ميكانيكية القدرة الانفجارية للاطراف العليا والأداء المهاري) لعينة البحث ، وما يجب ان يكون عليه ذلك المستوى على ضوء الاهداف في التمرينات الخاصة الذي وضع لأجله.

وقد استنتج الباحثان : - هناك اثر ايجابي للتمرينات الخاصة في مستوى الأداء المهاري ، فقد ظهر ارتفاع في قيم المتغيرات المدروسة عند الأداء نتيجة التأثير لهذه التمارين الخاصة .
· ان التطور الذي حصل للمجموعة التجريبية في مستوى القدرة الانفجارية ومعظم المتغيرات المهارية– قيد البحث – في الاختبار البعدي كان نتيجة الفعل المؤثر الخاص لمفردات التمارين الخاصة بأسلوب الميكانيكي.
في ضوء نتائج البحث يوصي الباحث بما يأتي : - الاهتمام بالأسس الميكانيكية ،والتدريبية وكيفية التعامل معها من قبل المعنيين بما يخدم مستوى المهارة في الفعالية .
· ضرورة التركيز على تطبيق المبادئ والأسس الميكانيكية لمتغيرات القدرة الانفجارية والاداء المهاري خلال الوحدات التدريبية بما ينسجم ومتطلبات الأداء الحركي للفعالية.
· الاهتمام بالاسس الميكانيكية لمراحل الأداء وخاصة الاقتراب من قبل المدربين والمدرسين خلال الوحدات التدريبية لتعزيز مستوى الفعالية في اللعبة على ان يتضمن ذلك الشرح والعرض لبعض الصور والأفلام التوضيحية للمهاراة المطلوبة .
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Addressing explosive power of the most important duties of mechanically main kinetic analysis of process performance and the most important indicators with which to measure the level of the impact of the training process and its evolution as scientific .. Down to the highest level of performance skills, and the researcher hypothesis supports the use of overlapping large training and diversification using mechanical training methods, which will create a variety of effects and multi-functional appliances which will consequently impact on increasing the capacity to adapt to the requirements of the skill of the players.

The importance of this research lies in the importance of effects of mechanical ability explosive skill beating overwhelming volleyball and seek to find the best methods and techniques for its development as one of the most important requirements for the players beating overwhelming volleyball, and its impact in improving the performance level of the player and team alike.

The research problem is the low level of capacity explosive players, which is one of the disadvantages suffered by volleyball and which impede their development, he noted researcher that the majority of players Iraqi clubs and different denominations suffering from apparent decrease in the level of performance, because of the low level of capacity explosive Parties Supreme which leads to the slow case of hospitalization and early fatigue and lack of concentration and a low level of overall performance.

The study aimed to: - Identify the variables Albayumkanikih explosive ability of the parties to the upper and performance skills of the players beating overwhelming volleyball.
- Identify the effect of exercise in the development of mechanical explosive ability of the parties to the upper and performance skills of the players beating overwhelming volleyball.
The hypothesis of the research are: - vocabulary exercises a positive impact in the development of mechanical explosive ability of the parties to the upper and performance skills of the players beating overwhelming volleyball.

The experimental method used for its relevance to the nature of the research being appropriate way to resolve the problem. And select researcher community search as deliberate as they players beating overwhelming Volleyball Youth National Team and the researcher used devices and the proper tools and the application of testing the technical performance (technical advances) for skill beating overwhelming volleyball and adopted researcher on the most important variables Albyumkanikih affecting the performance of the skill and after that were selected the clips you want analysis was transferred to analysis software as was measured angles and heights and distances and times to be analyzed and researcher conducted experiment exploratory then steps search procedure of pre-testing of a sample of research and exercise special post-test to sample and then statistical tools and the researcher presented the results of statistical treatments to search data in tables and interpretation of test results for all variables of the study and both control groups and experimental tests pre and post to see the reality of the differences between the two groups and the statement of the impact of the independent variable (exercise special), according to the scientific outlook flour in order to achieve the objectives of the research and hypothesis and to identify the level of the dependent variables (mechanical ability explosive to the parties the upper and performance skills) to sample, and it must be that level in the light of the goals in the exercise for which they have put.

The researcher concluded: - There is a positive effect of the exercises in the level of performance skills, has appeared high in the values ​​of the variables studied at performance as a result of the impact of these exercises.

- That evolution happened to the experimental group in explosive power level and most of the skill variables - under discussion - in the post-test was the result of an act affecting your own vocabulary exercises mechanical manner.

In light of the results of research researcher recommends the following: - interest in the mechanical underpinnings, and training and how to deal with them by the concerned to serve the level of skill in the game.

- The need to focus on the application of mechanical principles and foundations of variables explosive power and performance skills through training modules in line with the requirements of motor skill.

- Attention to the mechanical underpinnings of performance stages, especially approaching by trainers and teachers through training modules to enhance in the game that includes commentary and presentation of some illustrative pictures and movies of required Mharah.
